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Uniunea Europeana urmeaza sa finanteze 5 gigafactories; Victor Negrescu:

Bulgaria se misca, am putea sa facem si noi la fel

România a ratat doua apeluri pentru  finantari de la Uniunea Europeana în vederea crearii de fabrici de 

inteligenta artificiala, în timp ce Bulgaria ''se misca'' si a decis sa  realoce din sumele prinse în Planul lor de

Redresare si Rezilienta  pentru a cofinanta un posibil proiect de tip gigafactory, a declarat,  vineri,

vicepresedintele Parlamentului European, Victor Negrescu, la  D-TECH Forum. 

"România poate fi un actor cheie în aceasta transformare digitala,  pentru ca avem atuurile pentru a face lucrul

acesta. Ne spunem deseori  ca avem resurse umane calificate, ca avem companii inovative, avem un  centru de

competente europene pe zona de securitate cibernetica, avem  ingredientele necesare pentru ca România sa fie un

lider în materie.  Însa, ne trebuie vointa, ne trebuie coordonare, ne trebuie ambitie si ne  trebuie o viziune. În sensul

acesta, eu, la nivel de Parlamentului  European, prin prisma calitatii de vicepresedinte al acestei institutii,  m-am

implicat activ pe aceasta zona de transformare digitala (...) Am  venit cu initiative în materie. De la propunerea

care a rezultat în  crearea unor hub-uri de inovare digitala, si acum avem o retea europeana  în materie, pâna la

noul proiect pe care îl împing înainte - crearea  unei fabrici de inteligenta artificiala, practic aducerea în România,

cu  resurse europene, a unor calculatoare de mare viteza, pentru ca au fost  deja doua apeluri si România a ratat

acele finantari. Urmeaza ultimul  apel în aceasta vara si iata ca am reusit sa conving institutii publice  din România

sa aplice, sa nu ratam si acest moment. Dar mai urmeaza un  apel important. Uniunea Europeana urmeaza sa

finanteze 5 gigafactories,  calculatoare de si mai mare viteza, care pot procesa si mai multe date  si care pot, de ce

nu, determina cum va arata economia viitorului,  inclusiv la nivel national. Interesant este ca am observat ca

Bulgaria  se misca. Bulgaria a decis deja sa realoce din banii pe care îi are prin  Planul lor de Redresare si

Rezilienta pentru a cofinanta un posibil  proiect de tip gigafactory. Am putea sa ne gândim sa facem si noi la  fel,

dar, cum spuneam mai devreme, sper sa facem aceasta fabrica AI în  România", a afirmat Negrescu.

Vicepresedintele PE a subliniat ca exista multe oportunitati de  finantare, fie ca vorbim de PNRR, fie ca vorbim de

fonduri disponibile  direct la Bruxelles, fie ca este vorba de fondurile disponibile prin  Politica de Coeziune.

"Toate aceste resurse trebuie corelate, pentru ca interventiile noastre  sa fie unele cu impact si sustenabile. Astazi,

transformarea digitala  nu mai este atât de simpla. Nu-i suficient doar sa cumperi niste  calculatoare pe care le pui

într-o institutie publica sau sa cumperi  niste tablete pe care le dai unor copii. Ar fi gresit sa privim  lucrurile ca

atare. Trebuie sa ne gândim la sustenabilitate, la  reînnoire permanenta, la o pregatire adaptata si cifrele ne arata ca,

din nefericire, în ciuda faptului ca suntem lideri pe anumite  componente, cum spuneam si mai devreme, am ramas

în urma pe altele", a  transmis europarlamentarul român.

El a atras atentia asupra faptului ca România se afla într-un moment  esential pentru viitorul sau digital, iar lumea

s-a schimbat.

"Astazi traim momente de profunda schimbare din punct de vedere  tehnologic, din punct de vedere economic si

este crucial pentru noi sa  discutam despre aceste transformari în încercarea noastra, pe de-o  parte, de a le

planifica, dar si din dorinta de a ne asigura ca aceste  transformari sunt unele echitabile si ca acestea integreaza în

mod  direct România. Da, suntem într-un moment esential pentru viitorul  digital al României si, as zice, inclusiv

al Europei. Lumea s-a schimbat  si schimbarea vine, se vede foarte clar aceasta transformare digitala.  Componenta

ei de inteligenta artificiala, componenta de robotica,  atacurile cibernetice, nevoia de competente digitale, toate

aceste  elemente marcheaza aceasta schimbare profunda care se petrece chiar  acum", a sustinut Negrescu.

Potrivit oficialului PE, în contextul acesta se vede foarte clar ca  inteligenta artificiala va schimba regulile jocului
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mai ales pe  componenta economica, dar si din punct de vedere al sistemului  democratic.

"Tocmai am trecut printr-un moment în care am vazut cum zona online si  anumite instrumente pot influenta

opinia. Şi, da, trebuie sa spunem  foarte clar: nu oamenii sunt cei care sunt, as zice, responsabili sau de  vina pentru

cele întâmplate. Noi, cei care avem posibilitatea de a  influenta decizia, trebuie sa fim primii care reactionam în a

proteja  democratiile noastre, în a proteja economiile noastre, în a proteja  dreptul cetatenilor de a gândi liber. În

sensul acesta suntem într-o  cursa contracronometru, la care nu putem asista ca simpli spectatori. Şi  am deseori

sentimentul acesta ca, da, asistam pare-se neputinciosi la  toate aceste schimbari, sperând ca cineva ne va salva, ca

undeva - poate  la Bruxelles, poate Organizatia Natiunilor Unite - cineva ne va salva,  ne va proteja si va defini

regulile jocului, ca si cum noi trebuie pur  si simplu sa asistam, sa nu reactionam. Şi am vazut uneori cât de greu 

este sa fii cu reglementari în materie si respingerea fata de aceste  posibile reglementari, care unele dintre ele nu

sunt perfecte, dar ce  facem daca ele nu exista, daca lasam liber curs haosului în zona  digitala si inclusiv în

folosirea acestor tehnologii? În ce masura este  normal ca instrumentele de inteligenta artificiala sa ne foloseasca 

date, în ce masura este normal ca anumite institutii sau companii, din  nou, sa proceseze datele noastre fara acordul

nostru? În ce masura,  totodata, putem sa mentinem pasul daca nu facem toate aceste lucruri,  daca nu folosim

aceste date? Asa ca eu cred sincer ca România poate sa  faca mult mai mult", a concluzionat Victor Negrescu.

Prima editie a D-Tech Forum 2025 de la Bucuresti, un summit regional ce  îsi propune sa alinieze viziunile asupra

digitalizarii si securitatii  cibernetice în contextul Planului European de Competitivitate, are loc  vineri la sediul

BNR. La eveniment participa, printre altii,  vicepresedintele Parlamentului European, Victor Negrescu.

De asemenea, la forum mai participa ministrul Sanatatii, Alexandru  Rafila, si reprezentanti ai institutiilor din

România responsabile de  digitalizare si securitatea cibernetica, alaturi de personalitati de top  din sectorul privat,

precum si experti în securitate cibernetica din  alte tari din regiune.

Potrivit organizatorilor, o parte dintre subiectele propuse a fi  dezbatute sunt asigurarea accesului democratic la

societatea si  serviciile digitale, aplicatii AI în automatizarea serviciilor digitale,  aplicatii pentru retele si

tehnologie 5G/6G, acces universal la plati  electronice, asigurarea confidentialitatii versus lupta împotriva 

terorismului, reglementarea securitatii cibernetice, factorul uman în  evaluarea riscurilor cibernetice, dar si altele

mai tehnice precum  securitatea dispozitivelor mobile sau protejarea echipamentelor în IoT.
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